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سرمقاله

احتیاط در خوشبینی
ادامه از صفحه یک

در چنین شرایطی، جامعه ایران بیش از هر 
چیز نیازمند یک تحول ملموس و عینی است تا 
بتواند بار دیگر به تصمیم های کلان اعتماد کند. 
دولتمردان نیز با چالشی دشوار روبه رو هستند: 
چگونه می توان در فضای سرشار از بدبینی، افکار 
عمومی را همراه کرد؟ بدون همراهی مردم، هر 
تغییری - حتی اگر در ظاهر مثبت باشد- در 
عمل با مقاومت یا بی تفاوتی روبه رو خواهد شد. 
شاید راه حل، نه در شعارها و وعده های کلی، 
بلکه در گام های کوچک و محسوسی باشد که 
مردم نتایج آن را مستقیماً در زندگی روزمره خود 
لمس کنند. تنها در این صورت است که می توان 
امید داشت دیوار بی اعتمادی، آجر به آجر فرو 

بریزد.
در  هم  دولتمردان  که  است  آن  واقعیت 
خصوص مذاکرات و حتی تاثیری که بر بازارها 
داشته به درستی سیاست احتیاط در پیش گرفته 
و آن را برجسته نمی کنند. اما باید توجه داشت 
از مشکلات وجود  انبوهی  که در داخل حجم 
دارد که نیازمند نشانه های مثبت و موثر برای 
تغییر است. از محیط زیست و اقتصاد و شایسته 
سالاری گرفته تا محرومیت زدایی از بخش های 
مهم کشور همه در انتظار اقدامات اساسی است. 
باید دانست که مردم نیازمند یک زندگی عادی 
هستند که برای رسیدن به آن قرار نیست درگیر 

پیچ و خم خبرهای مکرر سیاسی شوند.

خبر

اخبار

فرمانده هوانیروز خبرداد
آمادگی کامل یگان های مختلف 

هوانیروز برای انجام مأموریت های 
رزمی و پشتیبانی

نقش  گفت:  خاموشی  دوم  سرتیپ  امیر 
سیل،  زلزله،  همانند  بحران هایی  در  هوانیروز 
مناطق  به  کمک رسانی  و  مجروحان  انتقال 
مؤثر  حضور  از  روشن  نمونه ای  صعب العبور، 

ارتش در کنار مردم است.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، 
امیر سرتیپ دوم خلبان سیدقاسم خاموشی، 
با  گفت وگویی،  در  ارتش،  هوانیروز  فرمانده 
هوانیروز  دستاوردهای  و  توانمندی ها  به  اشاره 
امدادرسانی  و  پشتیبانی  رزمی،  عرصه های  در 
اظهار کرد: هوانیروز ارتش، با در اختیار داشتن 
نیروهایی ورزیده، متعهد و تجهیزاتی به روز، یکی 
از ستون های اصلی دفاع از کشور و پشتیبانی 
در  هوانیروز  نقش  است.  زمینی  نیروهای  از 
بحران هایی همانند زلزله، سیل، انتقال مجروحان 
و کمک رسانی به مناطق صعب العبور، نمونه ای 
روشن از حضور مؤثر ارتش در کنار مردم است.
اخیر  سال های  در  هوانیروز  داد:  ادامه  او 
متخصصان  دانش  و  داخلی  توان  بر  تکیه  با 
متعهد، شاهد بازآماد و ارتقای تجهیزات پروازی 
به ویژه بالگردها بوده است، به گونه ای که امروز 
نیازهای عملیاتی هوانیروز در داخل کشور تأمین 

می شود.
فرمانده هوانیروز در بخش دیگری از اظهاراتش 
از آمادگی کامل یگان های مختلف این نیرو برای 
خبر  پشتیبانی  و  رزمی  مأموریت های  انجام 
داد و تاکید کرد: بالگردهای هوانیروز هم اکنون 
در تمامی مناطق عملیاتی کشور فعال  هستند 
تعیین کننده ای  نقش  مانور،  بالای  توان  با  و 
ایفا  مشترک  مأموریت های  و  رزمایش ها  در 
می کنند. هوانیروز با روحیه ای جهادی و تکیه بر 
تخصص داخلی، آماده مقابله با هرگونه تهدید 
علیه امنیت ملی است و در مسیر پیشرفت، 
گام هایی  با  کشور،  دفاعی  قدرت  و  استقلال 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی به نقل از 
غریب آبادی:

جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات 
جدی است و خواهان تأخیر نیست

سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
معاون  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه با حضور 
تاکید  ملی  امنیت  کمیسیون  امروز  نشست  در 
کرد که جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات جدی 
است و خواهان تأخیر نیست و طرف مقابل هم 
باید جدیت خود را نشان دهد و تحت فشار رژیم 
صهیونیستی که به دنبال تخریب مذاکرات است، 

قرار نگیرد.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، ابراهیم رضایی 
فروردین(   ۳۱ یکشنبه)  امروز  نشست  درباره 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در نشست  به خبرنگاران گفت:  اسلامی  شورای 
امروز کمیسیون، آقای کاظم غریب آبادی معاون 
مهمان  خارجه  امور  وزارت  بین الملل  و  حقوقی 
کمیسیون بود و گزارشی درباره دور دوم مذاکرات 
ایران و آمریکا، به اعضای کمیسیون ارائه کرد و به 

سوالات اعضا پاسخ داد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس افزود: 
آقای غریب آبادی یادآور شد در مذاکرات رمُ، در 
خصوص چارچوب کلی و دستور کار و گفت وگوی 
های فنی، گفت وگو صورت گرفت و تفاهم شد. 
همچنین پیشنهادهای ایران که در چارچوب نظام و 
مصوبات نهادهای بالادستی تدوین شده، مشخص 
است و از نظر ما همه تحریم ها باید برداشته شود 
ایران  اقتصادی ملت  انتفاع  به  باید منجر  این  و 

شود.
وی با بیان اینکه طبق گفته غریب آبادی باید رفع 
تحریم به گونه ای باشد که منجر به انتفاع اقتصادی 
ملت ایران شود، اضافه کرد: معاون وزیر خارجه 
گفت که ما بر سر اصل حق ایران برای غنی سازی 
اورانیوم مذاکره نمی کنیم و غنی سازی اورانیوم جز 
خطوط قرمز است. چرا که ایران به دنبال سلاح 
هسته ای نیست و غنی سازی اورانیوم هم با اهداف 

صلح آمیز در کشورمان انجام می شود.
رضایی اضافه کرد: معاون وزیر خارجه گفت که 
جلسات کارشناسی و فنی با هدف استخراج جزئیات 
مذاکرات، روز چهارشنبه هفته جاری به صورت غیر 
مستقیم در مسقط برگزار خواهد شد؛ لذا فعلا در 

حال استخراج اصول کلی مذاکرات هستیم.
آقای  افزود:  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
غریب آبادی بیان کرد که مبانی تحریم یعنی قوانین 
تحریمی کنگره و دستورات اجرایی رئیس جمهور 

باید حتماً لغو شود.
رضایی خاطرنشان کرد: در ابتدای جلسه امروز 
خانه های  از  استفاده  نحوه  قانون  اصلاح  لایحه 
در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  سازمانی 
کمیسیون بررسی شد و عنوان این لایحه به لایحه 
اصلاح قانون نحوه استفاده از خانه های سازمانی 
نیروهای مسلح تغییر پیدا کرد و برای بررسی بیشتر 

به کمیته مربوطه ارجاع شد.

گزارش بانک مرکزی از تسهیلات 
اعطایی به بخش های تولید، صنعت، 

ازدواج و فرزندآوری
رئیس کل بانک مرکزی در جلسه ستاد اقتصادی 
تسهیلات  وضعیت  آخرین  از  گزارشی  دولت، 
ارائه شده به بخش های تولید، صنعت، ازدواج و 

فرزندآوری ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، نشست ستاد اقتصادی دولت 
به ریاست مسعود پزشکیان و با حضور مسئولان 
وزارتخانه ها و سازمان های اقتصادی دولت برگزار 
شد. در این جلسه رئیس کل بانک مرکزی گزارش 
مفصلی از اقدامات انجام شده برای »حفظ ارزش 
پول ملی و الزامات آن« ارائه کرد. همچنین آخرین 
وضعیت تورم و چگونگی کنترل و تاثیر آن بر ارزش 

پول ملی مورد بررسی قرار گرفت.
آخرین وضعیت و حجم تسهیلات ارائه شده، اعم 
از تسهیلات اعطایی به بخش تولید و صنعت و نیز 
رشد ۱۵۹ درصدی اعطای تسهیلات بخش ازدواج و 
رشد ۱۰۶ درصدی تسهیلات فرزندآوری نیز بخش 
دیگری از این گزارش بودند. در این جلسه همچنین 
به  اعتبارات  هدایت  در  مرکزی  بانک  برنامه های 
سمت سرمایه گذاری در خدمت تولید و نیز تامین 
سرمایه در گردش صنعت مورد بحث قرار گرفت و 

ادامه این بحث به جلسه آتی موکول شد.

محمدحسین عادلی معتقد است نوعی اشتباه در 
در  موضوع  این  حل  مانع  اف ای تی اف  از  برداشت 

ساختار سیاسی کشور شده است .
وی تصریح کرد: مهمترین مسئله این است که 
نباید امور اجرایی کشور به مذاکرات گره زده شود 
طبیعتاً وزارت امورخارجه در مسیر انجام وظایف خود 
مذاکرات را پیگیری می کند و البته باید خطوط قرمز 
جمهوری اسلامی را نیز رعایت کند.  این اظهارات 
روشن کرد که فعلا قرار نیست پرونده اف ای تی اف 

تعیین تکلیف شود.
عادلی،  محمدحسین  خبرآنلاین   گزارش  به 
دیپلمات با سابقه ی ایرانی که البته در قامت رییس 
درباره ی  است،  داشته  حضور  مرکزی  بانک  کل 
که  است  این  واقعیت  گفت:  اف ای تی اف  پرونده 
بسیاری از مسائل در کشور ما سیاست زده می شوند. 
علت سیاست زدگی نیز دو عامل است. متاسفانه 
گروه های سیاسی از هر موضوعی می خواهند برای 
زدن رقیب استفاده کنند و در این مسیر کاری ندارند 

که این برخورد چه تبعاتی به همراه دارد.
وی با اشاره به اینکه چنین رفتاری از خصوصیات 
این  در  گفت:  است،  سومی  جهان  کشورهای 
ساختارها شیوه های رقابت مبتنی بر تیشه به ریشه 
زدن و از میان برداشتن است. البته موضوع دیگری 
هم در این جا موثر است، این که منافعی اقتصادی 
رسیدن  ثمر  به  از  منافع  این  و  می شود  ایجاد 
اصلی اش  چارچوب  در  ان  بررسی  و  موضوعات 

پیشگیری می کند.
اشتباه  برداشتی  که  پذیرفت  باید  گفت:  وی 
ازاف ای تی اف در ایران ایجاد شده است. انگار تصور 
تراکنش های  بررسی  سازمان  یک  این  که  می شود 
بانکی کشور است؛ در حالی که چنین چیزی نیست.
تدوین  سازمان  یک  اف ای تی اف  افزود:  عادلی 
کننده استانداردهای روابط بانکی است. از این نوع 
در  مثال  عنوان  به  است.  زیاد  دنیا  در  سازمان ها 
امور حسابداری هم استانداردهای جدید ایجاد شده 

است.  
اشتباه عجیب درباره ی ماهیت اف ای تی اف

اف ای تی اف  داد:  ادامه  مطلب  توضیح  در  او 
استانداردهای لازم برای جلوگیری از تراکنش مالی 
و  مخدر  مواد  حوزه ی  فعالان  و  پولشویان  توسط 
قاچاقچی ها و تامین کنندگان مالی تروریسم و تامین 
کنندگان سلاح های کشتار جمعی را تدوین می کند. 
تدوین  هدف  این  با  استانداردها  این  حقیقت  در 

می شوند که کشورها مانع از این فعالیت ها شوند.
عادلی گفت: این در حالی است که عده ای تصور 
می کنند اف ای تی اف میاد تراکنش های هر کشور را 
بررسی می کند. اصلا این طور نیست. اف ای تی اف 
یا  مالی  اطلاعات  واحد  می خواهد  کشور  هر  از 
این قالب مقرر است  ایجاد کنند. در  نهادی ملی 
تراکنش های مشکوک در بانک ها و موسسات مالی 
رصد شود و اگر سوء ظنی پیش آمد به نهاد مالی 
ایجاد شده گزارش شود تا از سوی همین نهاد داخلی 
مورد بررسی قرار گیرد. اگر تشخیص جرم داده شود، 

موضوع به قوه قضاییه همان کشور گزارش خواهد 
شد. در حقیقت در کنار ایجاد واحد اطلاعات مالی ، 
خود بانک ها هم استانداردهایی را برقرار می کنند تا 

تراکنش های مشکوک را رصد کنند .
 او گفت: به هیچ روی اف ای تی اف تراکنش ها را 
بررسی نمی کند. فقط استانداردها را فقط می کند تا 
ببیند برای کارهای پولشویی و کارهای خلاف مقررات 
جرم انگاری لازم صورت گرفته یا خیر. در حقیقت 
آیا  که  دارد  این  بر  دلالت  اف ای تی اف  گزارش های 
مقررات و چارچوب نظارتی کافی وجود دارد یا خیر 
و در این قالب تشخیص می دهد کشوری کم خطر 

است یا پرخطر.
است  ممکن  است.  اشتباه  گزاره  و  تصور  این 
یک عده بدانند که واقعیت چیست و عده ای هم 
ندانند. آن ها که می دانند و جرف اشتباه می زنند، 
شاید اغراض دیگری داشته باشند. به هر حال تمام 
کشورهایی که عضو اف ای تی اف هستند هم کسانی 
را دارند که بخواهند در خفا به ان ها پول بدهند. از 
عربستان سعودی و ترکیه گرفته تا خود امریکا . حتی 
روسیه و چین و سوریه زمان بشار اسد و یمن چرا 
عضو این کنوانسیون شده اند؟ این ها هیچ کسی را 

ندارند؟ موضوع این است که همان طور که اشاره 
شد اف ای تی اف تراکنش ها را بررسی نمی کند و تنها 

به استانداردهای موجود در کشورها نگاه می کند.
این گروه ها نگران اف ای تی اف هستند

 رییس کل اسبق بانک مرکزی گفت: حالا افراد 
زیادی از این مساله دچار نگرانی شدند که اگر این 
استانداردها در بانک های ایرانی جاری و ساری شود، 
خلاف  ستدهای  و  داد  کلیه  بانک ها  است  ممکن 
مقررات را کشف کنند. بالاخره طبق اظهارات رسمی 
مقامات روزانه حدود بیست میلیون لیتر بنزین به 
صورت قاچاق از ایران خارج می شود . قاچاق گندم 
و دارو هم جریان دارد و بسیاری موارد دیگر. این ها 
گروه های سازمان یافته ای هستند که اگر قرار باشد 
استانداردهای بانکداری در کشور ارتقا پیدا کند ، لو 

می روند.
جرم اناری  برای  لازم  قوانین  ما  البته  گفت:  وی 
فعالیت این گروه ها را داریم اما اف ای تی اف می گوید 
این قانون کافی نیست. تصوئیب قوانین بیشتر این 

گروه ها را با دردسرهای چشمگیر روبه رو می کند .
که  برخی  آیا حرف  که  پرسش  این  در جواب  او 
معتقدند با توجه به تحریم عضویت در اف ای تی اف 

یا  ندارد، درست است  ایران  برای  جز زیان چیزی 
خیر؟ گفت:  ما در شرایط فعلی تحت تحریم آمریکا 
هستیم. البته تحریم فراملیتی امریکا غیرقانونی است 
اما وجود دارد. کشورها از ترس امریکا ما را مشمول 
استانداردها  هم  ما  خود  چون  اما  کرده اند  تحریم 
مالی  موسسات  قبول  مورد  نمی کنیم  رعایت  را 
بین المللی ای که نمی خواهند با آمریکا کار کنند، هم 

نیستیم.
در  ما  آیا  است.  مشخص  اموضوع  گفت:  او 
حال حاضر می توانیم موسسات مالی ای پیدا کنیم 
به  فقط  و  نکنند  رعایت  را  امریکا  تحریم های  که 
است.  مثبت  پاسخ  کنند؟  نگاه  ما  استانداردهای 
تمام  می توانیم  آیا  که   است  است  بعدی  سئوال 
مراوداتمان را از این طریق انجام دهیم؟ این جا جواب 

منفی است.
عادلی گفت:  شاید ده تا بیست درصد مراودات 
و  اروپا  محلی  بانک های  طریق  از  بتوانیم  را  مالی 
منطقه و چین و روسیه و ترکیه انجام دهیم . در این 
مناطق بانک های محلی تی وجود دارند که می شود با 
ان ها کار کرد و اتفاقا پیوستن به اف ای تی اف نوعی 

کمک برای دور زدن تحریم تلقی می شود.  

بخش  گذار  سرمایه  که  نیست  تردیدی  سیاسی-  اقتصاد  گروه 
خصوصی ورودش به اقتصاد را باید به فال نیک گرفت. اما بابک زنجانی 
به عنوان کسی که در دوران محمود احمدی نژاد بر سر زبان ها افتاد 
به عنوان کسی که تحریم ها را دور می زده و البته حالا تبدیل به یک 
ابربدهکار بانکی شده است را هم می توان یک سرمایه گذار بخش 

خصوصی دانست؟
زنجانی در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی نوشته است؛ ۳۲ 
فروند هواپیمای مسافربری متعلق به شرکت دات وان ایر به زودی در 

آسمان ایران به پرواز درمی آیند.
علاوه بر این، هزاران دستگاه کشنده و تریلی تحت برند دات وان سیر 
برای حمل سوخت و کالا، ۵۰ هزار تاکسی برقی در شهرهای مختلف 
کشور و صدها واگن قطار در خطوط ریلی ایران به کار گرفته خواهند 
شد. این اقدام بلندپروازانه که در سال ۱۴۰۴ کلید خواهد خورد، بخشی 
از استراتژی هلدینگ "وان" برای ورود قدرتمند به حوزه حمل ونقل 
هوشمند در ایران است. زنجانی این سال را سال »رونق سرمایه گذاری« 
از  حرکت  لزوم  بر  اقتصادی،  قدرت  اهمیت  بر  تأکید  با  و  خوانده 

سیاست ورزی به سوی اقتصادمحوری تاکید کرده است.
به گفته بابک زنجانی، شرکت دات وان ایر قرار است با ۳۲ فروند 
هواپیمای پیشرفته وارد عرصه حمل ونقل هوایی ایران شود. این ناوگان 
جدید می تواند تحولی چشمگیر در کیفیت خدمات پروازی کشور ایجاد 
کند. هنوز اطلاعات دقیقی درباره مدل هواپیماها منتشر نشده، اما 
طبق گمانه زنی ها، این ناوگان شامل ترکیبی از هواپیماهای برد کوتاه 
و برد بلند خواهد بود تا بتواند هم پروازهای داخلی و هم بین المللی را 
پوشش دهد. ورود این هواپیماها می تواند رقیبی جدی برای ایرلاین های 
قدیمی کشور باشد و زمینه ساز افزایش کیفیت خدمات و کاهش قیمت 
بلیت در بازار حمل ونقل هوایی شود. زنجانی همچنین از آغاز به کار 
هزاران دستگاه کشنده، کامیون و تریلی دات وان سیر خبر داده است. 
این ناوگان برای حمل سوخت و کالا در جاده های کشور به کار گرفته 

خواهد شد و انتظار می رود به کاهش هزینه های لجستیک و تسریع در 
روند حمل ونقل کمک کند. با توجه به فرسودگی ناوگان باری موجود 
در ایران، حضور این خودروهای جدید می تواند نقش مهمی در بهبود 

ایمنی جاده ها و افزایش بهره وری حمل کالا داشته باشد.
بابک زنجانی، متهم سابق نفتی که حرف از اعدامش هم زده می شد، 
یک قرارداد ۶۱ هزار میلیارد تومانی با شرکت راهن امضا کرده است! در 
واقع شرکت ریلی منتسب او صبح دیروز در مراسمی با حضور فرزانه 

صادق وزیر راه و شهرسازی، این تفاهم نامه را امضا کرده است.
اعلام این خبر که بابک زنجانی با ۶۱ همت سرمایه رسما در صنعت 
ریلی کشور سرمایه گذاری کرده، اما در فضای رسانه ای و مجازی غوغا 

به پا کرد و با واکنش های بسیاری همراه شد.
علی مجتهدزاده، وکیل دادگستری در یک رشته توییت نوشت: »چند 

سوال؛ از اعدام زورگیران جوان تا فعالیت اقتصادی بابک زنجانی
بهمن ۹۱ دو جوان در کمتر از ۲ ماه پس از دستگیری، بابت زورگیری 
۷۰ هزار تومانی )معادل ۲۰ دلار آن روز( اعدام شدند. مقامات قضایی 
می گفتند این کار برای پاسخ به نگرانی های عمومی و بازگشت حس 
امنیت به جامعه ضروری بود. نکته اینجا بود که شاکی این پرونده که 
مورد زورگیری قرار گرفته بود، بعد از صدور حکم اعدام، با اعلام گذشت 
تلاش های فراوانی کرد تا این دو جوان پای چوبه دار نروند. چون معتقد 
بود چنین مجازاتی مستحق آنها نیست. اما مسئولان قضایی نپذیرفتند.
درست در همان زمان بابک زنجانی ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار 
پول بیت المال را بدون هیچ تضمینی در اختیار گرفته بود و مشغول 
تجارت با آن بود. یعنی ۱۴۰میلیون برابر مبلغ زورگیری آن دو جوان. 
بعد از ۱۳سال، متهمی که قرار بود اعدام شود دوباره سر از فعالیت های 

اقتصادی سطح بالا در آورده.
در این وضع آیا روشن شد که زنجانی چگونه بدهی خود را پرداخت؟ 
همدستان او چه شدند؟ پول، نفوذ و اعتبار فعالیت های مجددش را از 
کجا آورده؟ حامیانش که بودند و امروز کیستند؟ اگر افکار عمومی برای 

۲ زورگیر آنقدر مهم بود که ۲ ماهه منجر به اعدامشان شود، چرا در 
پرونده زنجانی مهم نیست؟

این وظیفه قوه قضائیه و دولت آقای پزشکیان است که سریعتر 
را  او  به  منتسب  قرارداد  و  زنجانی  بابک  درباره  مطرح  سوالات 
شفاف سازی کنند. البته از طریق انتشار اسناد متقن و جزئیات آنچه 
که گذشت؛ و گرنه افکارعمومی دیگر به توضیحات شفاهی سخنگویان 
قوا، بدون انتشار اسناد توجه و اعتمادی ندارند«. محمد مهاجری، فعال 
رسانه ای اصولگرا در کانال تلگرامی خود خطاب به فرزانه صادق وزیر 
مسکن و شهرسازی نوشت: »آقای بابک زنجانی معروف به "ب. ز" از 
سرمایه گذاری عظیم ۶۴ هزارمیلیاردتومانی خبر داده که ظاهرا توسط 
جنابعالی افتتاح شده است. خسته نباشید. او که طبق گفته مقامات 
رسمی، به خاطر بدهی کلان حدود ۲.۷ میلیارد یورویی به بیت المال 
ابتدا به اعدام محکوم شد و سپس با ارفاق از این حکم رهید و هم اینک 
در زندان است ادعا کرده در حال سرمایه گذاری در پروژه های حمل و 
نقل زمینی و هوایی )۳۲ فروند هواپیمای مسافری، هزاران کامیون حمل 

سوخت، ۵۰ هزار تاکسی برقی، ۶۲۰ واگن قطار( است.
یادمان نرفته که او حدود ۱۰ سال به بهانه اینکه پولهایش در فلان 
کشور و بهمان بانک خارجی است، کل مملکت را سر کار گذاشته بود و 

آخرش هم معلوم نشد آیا بدهی اش را پرداخت کرده؟
اش  گذاری  سرمایه  به  او،  ادعای  طبق  که  جنابعالی  است  لازم 
مشروعیت بخشیده اید دقیق و شفاف در باره آنجه گفته است اعلام 
موضع کنید. ایام سرمایه گذاری ابرمفسدان اقتصادی و همکاری شان 
با وزارت محترمه راه و شهرسازی، مستدام!« احسان بداغی، فعال 
بابک  پرونده  به  نسبت  افکارعمومی  ابهامات  »آیا  نوشت:  رسانه ای 
زنجانی رفع شده است؟ آیا جامعه پذیرفته که او و شرکایش ضربه وارد 
شده به بیت المال را جبران کرده اند که حالا سراغ فعالیت اقتصادی 
مجدد رفته است؟ اگر پاسخ منفی است، ورود مجدد او به اقتصاد 

چیزی جز آتش زدن ته مانده سرمایه اجتماعی کشور نیست.«

روسیه و چین و حتی یمن هم عضو هستند

FATF سوتفاهم عضویت در
گروه سیاسی- در حالی که شمارش معکوس برای تعیین تکلیف دو لایحه ی پالرمو و سی اف تی در مجمع تشخیص مصلحت نظام اغاز شده بود، رییس 
مجمع با اشاره به برخی فضاسازی ها درباره بررسی لوایح CFT پالرمو در مجمع تشخیص گفت: عمده مخالفان و موافقان در مورد FATF صحبت می کنند 

در حالی که فعلاً FATF مطلقاً در مجمع تشخیص قابل بررسی نیست.

بازگشت بابکپای زنجانی به اقتصاد ایران باز شد

این در حالی 
است که عده ای 

تصور می کنند 
اف ای تی اف میاد 
تراکنش های هر 
کشور را بررسی 

می کند. اصلا 
این طور نیست. 

اف ای تی اف 
از هر کشور 

می خواهد واحد 
اطلاعات مالی 
یا نهادی ملی 

ایجاد کنند

نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز درحالی برخی از لوایح و طرح ها را به 
تصویب رساندند که خبرنگار، عکاس و تصویربردار شبکه ان.بی.سی آمریکا با تهیه 

گزارش از برخی نمایندگان و صحن علنی، حضوری فعال داشت.
به گزارش ایرنا، جلسه روز یکشنبه )۳۱ فروردین ماه( صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی به ریاست محمدباقرقالیباف و حضور ۲۰۸ نماینده از حدود ساعت ۸ صبح 
آغاز شد. بررسی گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد طرح مالیات بر سوداگری و 
سفته بازی که اعاده شده از شورای نگهبان است، نخستین دستور امروز صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی بود که پیش از بررسی مواد آن برای تامین نظر شورای 
اقتصادی مجلس جزئیات  رئیس کمیسیون  الدین حسینی  نگهبان، سیدشمس 

بیشتری از این طرح را تشریح کرد.
هدایت منابع به سمت فعالیت های مولد

حسینی یکی از کارکردهای نظام مالیاتی را نقش تنظیمی آن در اقتصاد می داند 
و مالیات بر عایدی سرمایه یا مالیات بر سفته بازی و سوداگری را از جمله ابزارهای 
اقتصادی و بخش نظام مالیاتی برشمرد که برای هدایت منابع به سمت فعالیت های 
مولد و پیشگیری از فعالیت های غیر مولد که اقتصاد ایران در گرو آن است، عمل 
می کند. در ادامه جلسه دیروز، بررسی جزئیات طرح فهرست قوانین و احکام نامعتبر 
در حوزه ایثارگران در دستور کار مجلس قرار گرفت و نمایندگان با این طرح موافقت 
کردند. قوانین و احکام نامعتبر به قوانینی گفته می شود که از نظر کیفی و کمی 
قابلیت اجرایی ندارند و به نوعی منسوخ شدند. پیش از این هم مجلس چنین قوانینی 
را در حوزه کار، تجارت، اجتماعی، حمل و نقل و غیره را بررسی و به تصویب رسانده 

بود تا از حوزه قوانین کشور خارج شوند.
اصلاح طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی در مجلس

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه با گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد 
طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی برای تأمین نظر شورای نگهبان موافقت کردند.
البته در جریان بررسی این طرح، هادی قوامی نماینده اسفراین پیشنهاد مسکوت 
ماندن طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی را مطرح کرد و معتقد بود مالیات بر 
عایدی سرمایه، مالیات نیست بلکه مالیاتی برای نگرفتن است. قوامی با طرح این 
پرسش که کجای این کار مانع شدن از فعالیت سوداگرانه است، مدعی شد باید 
کاری کنیم که از فعالیت های سوداگرانه امتناع شود و مثلاً بگوییم معامله ملک یا 
خودرو برای ۵ سال ممنوع است نه اینکه یک عایدی به دست بیاید و سپس ما بر این 
عایدی مالیات بگیریم. مصطفی طاهری نماینده زنجان نیز به عنوان مخالف مسکوت 
ماندن این طرح، به سایر کشورهای جهان در این باره اشاره کرد و از نمایندگان 

مجلس خواست با مسکوت کردن این طرح به تولید آسیب نزنند.
در نهایت نمایندگان مجلس با این پیشنهاد مخالفت کردند.

تصویب لایحه موافقتنامه همکاری بین ایران و پرتغال
تصویب لایحه موافقتنامه همکاری بین جمهوری اسلامی ایران و جمهوری پرتغال 
در حوزه های زبان، آموزش، فرهنگ، ورزش، جوانان، گردشگری و رسانه های جمعی، 

دیگر دستور کار امروز صحن علنی مجلس شورای اسلامی بود.
قرائت  ضمن  مجلس،  فرهنگی  کمیسیون  سخنگوی  عنوان  به  راستینه  احمد 
گزارش کمیسیون در این باره، به اهمیت دیپلماسی به عنوان یکی از ظرفیت های 

مهم در توسعه دیپلماسی فرهنگی، زبان، آموزش، گردشگری و ورزش اشاره کرد که 
ظرفیت های بی نظیری بین ملت ها برای تبادل فرهنگ ها به وجود می آورد.

در اواسط نشست امروز محمدباقرقالیباف جایگاه ریاست را ترک کرد و جای خود 
را به حمیدرضا حاجی بابایی نایب رئیس مجلس سپرد.

معافیت مالیاتی بارنامه موسسات حمل و نقل
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه جلسه امروز با کلیات طرحی برای 

معافیت مالیاتی بارنامه موسسات حمل و نقل موافقت کردند.
این موافقت در جریان بررسی گزارش کمیسیون عمران در مورد طرح استفساریه 
درخصوص شمول معافیت جزء)۱۳( بند)ب( ماده)۹( قانون مالیات بر ارزش افزوده 
نسبت به کارمزد صدور بارنامه شرکت ها و مؤسسات حمل و نقل انجام شد. بر 
اساس این استفساریه صدور بارنامه شرکت ها و موسسات حمل و نقل، شمول 
معافیت جزء)۱۳( که مصوب ۲ خردادماه ۱۴۰۰ است، از معافیت جزء مذکور برخوردار 
می باشد. استفساریه نیز به معنای درخواست تفسیر قانون از مراجعی که قانوناً 
حق تفسیر دارند، از قبیل شورای نگهبان براساس اصل ۹۸ قانون اساسی یا مجلس 

شورای اسلامی براساس اصل ۷۳ قانون اساسی گفته می شود.
فاصله زیاد حقوق شرکت های دولتی با دستگاه های اجرایی غیر عادلانه است

آن  بیان  به  که  بود  امروز  نشست  پایانی  بخش  مجلس  نمایندگان  نطق های 
پرداختند. از جمله صدیف بدری در نطق خود به فاصله ده ها میلیون تومانی حقوق 
شرکت های دولتی از دستگاه های اجرایی اشاره کرد که فردی با همان شرایط در 
یک دستگاه اجرایی کمتر از ۲۰ میلیون تومان دریافتی دارد و این رویه را به دور 

از عدالت عنوان کرد. بدری در ادامه نطق خود، نظارت دقیق و مستمر بر بازار، 
برخورد قاطع با سودجویان و محتکران و ایجاد سازوکارهای حمایتی کارآمد برای اقشار 
آسیب پذیر را از جمله اقدامات مهم برای کاهش این مشکلات در اقتصاد برشمرد و 
از مسوولان خواست تا رضایت مردم را به عنوان بزرگ ترین سرمایه نظام و پشتوانه 
انقلاب حاصل کنند و اجازه ندهند مشکلات اقتصادی، کام مردم را تلخ و امیدشان 

را به آینده کمرنگ کند.

مجلس در روزی که گذشت
حضور خبرنگار آمریکایی در صحن علنی
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